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شن چاله ها به مجموعه  
خدماتی تبدیل می شوند

طی توافقــی دوجانبه فی مابین مدیریت شــهری 
و مالکان شــن چاله های پایتخت، بــه زودی اراضی 
به جا مانده از فعالیــت بهره برداران، ســاماندهی و 

مجموعه خدماتی در آنها احداث می شود.
به گزارش همشهری، محمد جواد خسروی، شهردار 
منطقه۱۸ گفت: به دلیل منع ادامه فعالیت و پیگیری 
طرح دعوی در مراجــع قضایی پیرامون آثار مخرب 
زیســت محیطی به جا مانده از اراضی شن چاله های 
منطقه، نشست فوق العاده ای با حضور شهردار تهران 
و مالکان این معادن برگزار و مقرر شــد تا عملیات 
ساماندهی این اراضی ۲۱۶هکتاری و احداث تفرجگاه 
عمومی با قدرالســهم معین و حفظ منافع شــهر و 

شهروندان وارد فاز اجرا شود.
وی افزود: طبق مفاد توافق بــه عمل آمده، معاونت 
شهرسازی و معماری، ســازمان نوسازی شهرداری 
تهران و مدیریت شهری منطقه به عنوان متولی نظارت 
بر حسن انجام تعهدات مالکان و نحوه اجرایی شدن فاز 
عملیات ساماندهی اراضی ناپایدار و آلاینده کنونی به 

مجموعه خدماتی به ایفای نقش خواهند پرداخت.
به گفته خسروی، پیشــروی فعالیت معادن شن و 
ماسه و حفر ابر گودال هایی به ارتفاع بالغ بر ۱۰۰متر، 
موجب عدم رعایت فاصله قانونی ۵۰متری با حاشیه 
مسیل کن شده و این کاهش فاصله ۴۴متری، علاوه 
بر مبدل شدن به تهدید جدی زیست محیطی برای 
شــهروندان، ناپایداری اراضی و احتمال شکستگی 

جداره های مسیل را درپی داشته است.

پلی که از دل خاک بیرون آمد
»پروژه های عمرانی در دوره گذشته مدیریت شهری متوقف 
شــده بودند و حتی روی برخی از این پروژه ها خاک ریخته 
شــده بود اما در این دوره، مدیریت شــهری آنها را از زیر 
خاک بیرون کشیده است. پل های میدان فتح نمونه همین 
پروژه هاست.« این موضوع دیروز در نشستی خبری از سوی 
علیرضا زاکانی شــهردار تهران مطرح شد. گرچه سکاندار 
پایتخت از این تعبیر برای تلاش مدیریت شهری این دوره 
در راستای فعال سازی  پروژه های نیمه تمام استفاده کرد اما 
مدفون شدن پل ها در میدان فتح یک واقعیت است. بررسی 
فرایند اجرای پروژه شاخه غربی بزرگراه یادگار امام)ره( اصل 

ماجرای این موضوع را آشکار می کند.
در ادوار گذشــته بخش هایی از تهران توســط کارگاه های 
عمرانی تصرف شــده بودند. کارگاه هایی که تعداد زیادی 
از آنها به دلیل وجود معارض در پــروژه یا کمبود نقدینگی 
فعالیتی نداشتند. وجود این کارگاه ها از یک سو نمای شهر 
را نازیبا کرده بود و از سوی دیگر سبب کم عرض شدن مسیر 
تردد عابران پیاده یا حتی خودروسواران شده بود. در دوره 
گذشته شهردار وقت دستور جمع آوری کارگاه های عمرانی 
غیرضروری و متوقف شــده را داد. میدان هفتم تیر نمونه 
بارزی است که ســال ها بخش زیادی از این معبر با ایرانیت 
آبی رنگ محصور شده بود و با این تصمیم کارگاه مربوط به 
پروژه مترو جمع آوری و پلازا ســاخته شد. همین اقدام در 

میدان فتح هم انجام شد.
کارگاه عمرانی در راستای امتداد شاخه غربی بزرگراه یادگار 
امام)ره( از میدان شهیدان تا میدان فتح به طول ۲کیلومتر 
ایجاد شــد. به دلیل وجود معارضانی چــون پادگان جی و 
ســوله های متعلق به آموزش و پرورش، پروژه متوقف شد. 
همان زمان ۲ پل به اصطلاح فنی و عمرانی در ســطح صفر 
قرار گرفته بود تا با ایجاد مسیر بزرگراهی زیرزمینی از زیر 
این پل ها، پروژه به بهره برداری برسد. در این دوره مدیریت 
شهری تصمیم گرفت این پروژه را از میدان فتح به بلوار بهار 
ادامه دهد و به بزرگراه شــهید بروجردی برسد و سپس با 
اتصال به بزرگراه آزادگان و جاده ساوه یک محور بزرگراهی 
غربی ایجاد کند. با این رویکرد پروژه فعال شد و خاکبرداری 

از روی پل های سطح صفر صورت گرفت.
ســاخت پروژه های عمرانی در مناطق شــهری به اشکال 
گوناگونی انجام می شود و معمولا بسیار طولانی مدت است. 
در مراحل مختلف کار باید ایجاد و تجهیز کارگاه، حفاری، 
تثبیت خاک، فونداسیون و... انجام شود. در این میان اجرای 
پروژه هــای ترافیکی به صورت تقاطع های غیر همســطح 
بسیار دشــوار است. این پروژه ها به نســبت حجم ترافیک 
که باید از خــود عبور دهند پیچیده تر طراحی می شــوند. 
شــبکه بزرگراهی تهران که در ســال های گذشته ساخته 
شده است به شــرط اتصال کامل بخش های مختلف آن و 
تکمیل حلقه ها بزرگراهی به کارایی کامل خودمی رســد. 
شــهرداری تهران در مدیریت کنونی خود به دنبال اتصال 

این بخش های باقی مانده است.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

مدیریت ششم

شهردار تهران در نشست خبری خود شرایط پایتخت را در 20 ماه قبل و هنگام تحویل گرفتن این مسئولیت با اکنون 
مقایسه کرد و چشم اندازی از برنامه های آینده خود ارائه داد.

چه 
بود؟

چه 
هست؟

چه 
می شود؟

تمـــــام پـــــــروژه های 
عمرانی خوابیــده بود 
و می گفتند نمی توان 
انتظــار کار عمرانــی از 

شهرداری داشت.

شــهر  پروژه هــای  تمــام 
فعــال شــده اســت. تونــل 
2طبقه ۹ کیلومتری شهید 
متوســلیان بـــــــا ۳۰هــزار 
هزینــه  تومــان  میلیــارد 
 مــاه آینــده وارد مناقصــه 

می شود.

رینگ شــمالی تهران 
نیز وارد فاز مطالعاتی 
می شــود. اتصــالات 
بیـــــن بــــــزرگراه های 
برقـــــــــرار  مختلــــــف 

خواهد شد.

واگــن   2۵۰۰
در ۷ خط مترو 

لازم داشتیم.

در حال حاضر 
۱۵۰۰ واگــــــن 

داریم. 

تجهیــز تهــــــــران بــه 
واگن هــای بیشــتر در 
دستور کار شهرداری 

و دولت است.

اقدامی بــرای به کارگیری 
موتورسیکلت های برقی 

صورت نگرفته است.

امســال ۵۰هــزار 
ســیکلت  ر تو مو
عملیاتی می شود.

هدف گــذاری بــرای 
دســتگاه  ۴۰۰هــزار 

موتور برقی

۹خــط بی آرتــی 
داشتیم و برخی 
دســتگاه ها بــه 
ســن فرسودگی 

رسیده بودند.

امســال از لحــاظ 
ارائــه خدمــت و 
کنتــرل تصویــری 
بازبینی می شود و 
چهره شــهر تغییر 

خواهد کرد.

با تأیید شورا، امکان ســاخت خط تراموا 
از پایانــه شــرق تــا میــدان آزادی فراهــم 

می شود.

فرونشســــــــت 
زمین در تهران 
به خطــر جدی 
تبدیـــــل شــده 

بود.

امــــــکانات را بـــــــه 
ســمت بازچرخانی 
آب در فضای ســبز 

می بریم.

هدف گذاری ۱۴۰میلیون 
لیتــر بازچرخانی تا ســال 

۱۴۱۰ است.

ســال ۹۶ تهــران ۳۴۶۰ 
اتوبوس داشت و سال 

۱۴۰۰، ۱۸۵۰ اتوبوس

۱۰۰۰اتوبوس از 
شــهریور ماه بــه 
نــاوگان اضافــه 

می شود.

۱۱هزار اتوبــوس باید 
داشته باشیم.

تا ۱۴۰۴ اتوبوس های 
تحویلــی بــه ســرانه 

مناسبی می رسد.

عمر اتوبوس های برقی 
2۵ســال گذشــته  از 

بود.

راه انــدازی خــط 
اتوبــوس برقــی 
خیابان جمهوری 

به زودی

ورود ۱۰۰ اتوبــوس 
برقی تا سال آینده

ســال گذشــته 
۳۰۰ هــــــــــــزار 
میلیارد تومان 
سرمایه گذاری 

داشتیم.

جذب ۴۰۰ هزار 
میلیــارد تومان 
ســرمایه گذاری 
خـــــارجـــــــی در 

سال جاری

بــا  پــروژه   ۱۱
۱۳۹هزار میلیارد 
ســرمایه گذاری 
تعریــف خواهیم 

کرد.

۱2۹ساختمان 
پــــرخــطـــــر در 
شهر داشتیم.

مــوارد پرخطــر را 
کاهــش دادیــم و 
۱۶هزار ساختمان 
بــالای ۷طبقــه را 

پایش کردیم.

امیدواریم این مســیر 
در طول یک سال ونیم 
تکمیل شود تا بتوانیم 
زمینه تشــدید خطر را 

از بین ببریم.

متــر  ۵کیلو ۳ ۰
معابر جمع آوری 
آب های سطحی 
اجرا شده بود.

ایــن شــبکه در حــال 
حاضر به ۶۴۰کیلومتر 
رسیده است.

7۰۰کیلومتــر برای 
جمع آوری آب های 
سطحی شبکه نیاز 
است.

بدهی شهرداری 
در آغاز مدیریت 
ششــم  شــهری 
7۰هــزار میلیارد 
تومان بود. 

پرداخت ۱۰هزار میلیارد 
تومــان از دیون در ســال 
اخیــر. طرح هــای ناتمام 
مشــارکت  طریــق  از 
پیــش  مولدســازی  و 
می رود. 2۰هزار میلیارد 
تومــان امکانات مــان را 
پس گرفتیم.

پروژه هــای بزرگــی 
داریم که براساس 
آن بتوانیــم چنــد 
۱۰ هــزار میلیــارد 
تومــان امکانــات 
شــهر را بــاز پــس 
بگیریم.

ظرفیــت تولیــد 
آســفالت ســال 
۱۴۰۰، ۵۴۰ هزار 
تن بود.

ســــــــال ۱۴۰۱ بـــــــــه 
7۵۰ هــــــزار تـــــــــن 
رســید. همچنیـــــن 
۱۲معبــر بزرگراهــی 
را در ۶ مــــــــاه اول 
امســــــال آســفالت 
می کنیم.

مــا  هدف گــذاری 
سالانه ۱.۵میلیون 
تن آسفالت است.

ی  مجموعه هــا
ورزشی بسیاری 
شــده  تعطیــل 
بودند.

مجموعــه   ۵۰
ورزشی تعطیل 
را مجــدد فعال 
کردیم.

فضــای زیــر میادیــن 
میوه و تره بار مجموعه 
ورزشی می شود.

۹۹درصد ون های 
پایتخت فرسوده 
بودنــد کــه تــوان 
کافی برای انتقال 
مسافر نداشتند.

تحویــل ۶۳۰ون 
جدید در مرحله 
پایانی است.

نوســازی  برنامــه 
همه ون های تهران 
تــا ۱۴۰۴ عملیاتــی 
می شود.

قــرار بــــــود روزانــه 
2میلیــون ســفر بــا 
مترو انجام شود که 
فقط یک میلیون آن 
تحقق یافته بود.

و  ایســـــــــــتگــــــــاه   ۱۰
۳۳کیلومتــر متـــــــــرو 
تاکنون به بهره برداری 
پایــان  تــا  رســیده و 
ســال ۱2 ایســـــتگاه و 
22 کیلومتـــــر مترو به 
بهره برداری می رسد.

طرح های 2۰ســاله 
حمــــل ونقــــــــــل در 
کمتر از ۶ تا 7سال 
به پایان می رسد.

یکــی از خلأهای 
زندگــی در تهران 
عقــب مـــــــاندگی 
در حوزه مسکن 
است.

بـــــــــرای احــــــــداث 
۴7۰ هــزار واحـــــد 
مسکن تفاهمنامه 
نوشته ایم.

در دولــت، بحــث 
اجاره داری مطرح 
اســت و تصمیــم 
گرفتــه شــده کــه 
نقش ممتــازی به 
شهرداری بدهند.

درصــد   2۸
ترددهــا بـــــا 
نقــل  حمل و
عمومی بود.

درحــــال حاضـــــــــر 
۳۴درصد ترددها با 
حمل ونقــل عمومی 
است.

تا پایان سال تردد با 
حمل ونقل عمومی 
۴۵درصــد  بــه  را 
می رسانیم.

زنــگ خطــر ۱2هــزار 
هکتار بافــت ناپایدار 

به صدا درآمده بود.

در  پروانــه  صــدور 
بافت فرسوده با رشد 
۶۸ درصــدی روبــه رو 

شده است.

نوسازی بافت فرسوده 
بــه مرحلــه قابل قبولی 

خواهد رسید.

روی پروژه ها خاک ریخته بودند

نشست خبری شهردار تهران بعد از گذشت 20ماه از فعالیت دوره 
جدید مدیریت شهری برگزار شد و علیرضا زاکانی در کوشک 
باغ هنر تهران به پرســش های خبرنگاران رسانه های داخلی و 
خارجی پاسخ داد. شهردار تهران با اشاره به روز کارگر از تلاش 
کارگران خدوم شهرداری تهران به ویژه نیروهای خدمات شهری 
تقدیر کرد و گفت: »ما در آستانه یک حرکت با کارکردهای بزرگ 
هستیم، پروژه های بزرگی داریم و از هر تهدیدی فرصت ساختیم. 
نمی توان به مسائل شهر تک بعدی نگاه کرد و ما همه مسائل را 
جمع بندی  و مرور می کنیم. ساخت وساز و توسعه تهران مبتنی 
بر الگوهایی خواهد بود که سرانه های محیط زیستی و بهبودبخش 

را داشته باشد.«
علیرضا زاکانی صحبت های خودش را درباره شرایطی که تهران 
در شهریور 1400 داشت، آغاز کرد و گفت: »20ماه پیش که شهر را 
تحویل گرفتیم، عملًا تمام پروژه های عمرانی خوابیده بود؛ حتی 
روی پروژه های عمرانی گذشته نیز خاک ریخته بودند. مشکلات 
موجود از به صدا درآمدن زنگ خطر برای شهر تهران حکایت 
داشت و در سال 1400 طبق برآوردها استان البرز شاهد بیشترین 
مهاجرت از شهر تهران بود. نکته دیگر امکانات شهرداری بود که 
فرسوده بود؛ مثلا در حوزه حمل ونقل کمبود و فرسودگی داشتیم،  
اساسا ارائه خدمت در شهرداری بسیار سخت شده و آنچه که 
آزاردهنده بود، به نارضایتی مردم از ارائه خدمات برمی گشت. 
در چنین شرایطی اداره شهر نیازمند دقت و بازبینی دوباره بود.« 

بد مسکنی و فاصله شمال و جنوب شهر 
زاکانی با بیان اینکه در شهرداری ۴رویکرد و ۳۸ کلان پروژه را دنبال 
می کنیم، گفت: »درکنــار این موارد، پرونده های بســیار زیادی را 
پیرامون بدمسکنی در محله هایی چون اســلام آباد، ده ونک، کن و 
نفرآباد به عنوان زخم های کاری شــهر شاهد بودیم. خیابان قزوین، 
دماوند و فدائیان اسلام نیز صورت شــهری را برهم زده بودند و باید 
کار بزرگی برای تهران تعریف می شد.« شهردار تهران با بیان اینکه 
در دوره قبل دوستان علاقه مند بودند که تهران را گران اداره کنند، 
گفت: »اینها آن چیزی بود که تحویل مدیریت شهری فعلی شد؛ آنچه 
دریافتیم و آنچه میراث ما بود، بخش خوب و بد دارد و بر همین اساس 
مسیر جدیدی برای خودمان انتخاب کردیم. یکی از ویژگی های این 
دوره نگاه زیست بوم وار  به کل شهر و درهم تنیدگی همه موضوعات 
شــهر و ارائه راه حل برای آن است. هر هفته در دانشــگاه ها با روسا 
و اساتید جلســاتی را داریم و به یک نوعی آنچه به عنوان رویکرد و 
کلان پروژه ها داریم را مطرح می کنیم و به بحــث می گذاریم. ما به 
استقبال نقد می رویم؛ چراکه حق اشتباه کردن نداریم.« زاکانی با بیان 
اینکه می خواستیم شهرداری را به یک نهاد خدمات رسانی اجتماعی 
و تکیه گاه مردم تبدیل کنیم، یادآور شد: »سعی کرده ایم توسعه شهر 
با محوریت حمل و نقل و ایجاد محله های الگو را داشته باشیم و تحول 
در سبک زندگی شهر را نیز براساس مشــارکت نخبگان گذاشتیم. 
تحول دیگر ما نیز توسعه فناوری است. ۱۰۰اتوبو س برقی ۹متری را 
نیز در نظر داریم که امسال و سال آینده وارد ناوگان کنیم تا به شهر 

خدمات رسانی کنند.«

شهیدمتوسلیان۳۰هزار میلیارد تومان است. مناقصات مربوط به 
پروژه شهید متوســلیان که تونل ۹کیلومتری دوطبقه ای است از 
 ماه آینده آغاز می شود. بنا شد هزینه آن که حدود ۳۰هزار میلیارد 
تومان برآورد می شود، با استفاده از ظرفیت های حوزه مولدسازی 
تامین شــود؛ تا از میدان ســپاه )انتهای بزرگراه صیاد( تا بزرگراه 
آزادگان با حداقل ۳خروجی به دوطرف احداث شــود. این پروژه 

ظرف ۳سال تا ۳سال ونیم به اتمام می رسد.«
شهرداری تهران همچنین گفت: »طبق طرح تفصیلی نزدیک به 
۱۴منطقه بارگذاری قدرالســهم طرح را ندارند. باید پژوهشگران 
دقت خــود را افزایــش دهند؛ برخــی از مناطق از آســیب های 
زیست محیطی در رنج هستند و از ســرانه های هفتگانه ۶سرانه را 
ندارند و نمی توان در آن فضاها بارگذاری کرد. تهران یک ســری 
زمین های ذخیره شهری دارد و اگر بتوانیم بافت فرسوده را به کار 
بگیریم و مابازای شهرک ها ســرانه ایجاد کنیم، دغدغه ها برطرف 
خواهد شــد. از طریق مشارکت نیز ســرمایه برای شهر می آوریم 
و درآمدمان بســته به نوع خلاقیت و نوع فعالیت مان اســت؛ نه از 
طریق شهرفروشی؛ درباره اینکه شهر گران است نیز باید اعلام کنم 
که تلاش ما این است که شهر ارزان شــود، ۳۰۰میدان و بازارچه 
داریم که اگر اینها یا فروشگاه شــهروند نبودند، معلوم نیست چه 
اتفاقی می افتاد. در اقدامات مســکن به سمت اجاره داری و فروش 
متری مســکن می رویم تا یک افق ایجاد کنیم و به سمت کنترل 
و کاهش قیمت ها برویم.« او درباره ساخت وســاز در تهران گفت: 
»سال گذشته قرارگاه جهادی مســکن را ایجاد کردیم، با وزارت 
راه جلساتی داشتیم و قرار شــد ما کمک کنیم. بالغ بر ۴۷۰هزار 
واحد تفاهمنامه نوشــتیم و ۳۲هزار واحد برای خود شــهرداری 
در ۲۲منطقه دنبال شــد که برخی از آنها در مسیر ساخت است و 
برخی ها معطل موضوع شهرک الگو بود که در فروردین این الگو در 
آمد و نخستین شــهرک در منطقه ۱۹ بارگذاری می شود. دومین 
شــهرک الگو در منطقه ۲۱ با ۶۰هکتار بارگذاری می شود. از این 
۳۲هزار واحد بخشی برای پرســنل خودمان است و بخشی برای 
اجاره داری و بخشــی نیز برای فروش متری است؛ در دولت بحث 
اجاره داری مطرح اســت و مســیری که دنبال می شود این است 
که نقش ممتازی را به شــهرداری بدهند و درواقع مقدمه این کار 

مهیاست.«

نرم افزار ساماندهی دستفروشان 
زاکانی همچنین گفت: درباره ســاماندهی دستفروشان ما قائل 

خروج از تنش مالی 
 شهردار تهران با اشاره به خروج مدیریت جدید شهری از تنش مالی 
در هفته اول کار شهرداری، گفت: »وقتی به شهرداری  آمدیم با یک 
مجموعه مواجه شدیم که اولا ۲سال و نیم در تنش مالی قرار داشت 
و حتی بــرای پرداخت حقوق قرض گرفته بــود، اما اکنون بدهی 
شهر را اهرم تحول می دانیم و می توانیم به میزان تسویه بدهی از 
بانک ها تسهیلات بگیریم. برای تأمین منابع در شهرداری ابتدا از 
انضباط مالی شروع کردیم. اقدام اول ما خارج شدن از تنش مالی 
به واسطه انضباط مالی و تبدیل ۱۲۰۰ حساب به خزانه واحد بود. 
تمام پروژه های شهر فعال شد و یک پروژه نیست که طراحی شده، 
اما اجرایی نشده باشد؛ مانند آزادراه شــهید شوشتری و بزرگراه 
یادگار امام)ره( و شــهید بروجردی که همه مجددا فعال شــدند. 
همچنین ۲۰۰هکتار در نظر گرفته شده تا شهرک فناوری به عنوان 
یک نمونه بی همتا در شهر احداث شود و به دنبال این هستیم که 

۳ناحیه هوشمند در شرق، غرب و مرکز داشته باشیم.«
 

ظرفیت های بزرگراهی 
 زاکانی با اشــاره به اینکه فاز اول پروژه شــهیدبروجردی امسال 
به بهره برداری می رســد، گفت: »ما پروژه هــای بزرگی داریم که 
چندین هزار میلیارد تومان اعتبار به خود اختصاص داده اند. پروژه 
شهیدشوشــتری ۶هزار میلیارد تومان و پروژه شــهیدبروجردی 
نزدیک به ۲هزار میلیارد تومــان اعتبار نیاز دارنــد. هزینه تونل 

به این هستیم که برای آنها منعی نداشته باشیم، اما آنها هم حق 
نداشته باشــند که مردم را اذیت کنند و معابر را ببندند؛ برهمین 
اســاس تلاش کردیم جایی را برای آنها درنظر بگیریم. الان یک 
نرم افزار طراحی شــده و در حال تکمیل شدن اســت که بتوانیم 
تمامی دستفروشان را ساماندهی کنیم و بدانیم که چه کسی چه 
چیزی می فروشــد  که با این کار حیطه و حدود آنها نیز مشخص 
می شــود. امیدواریم در نیمه اول امسال شــاهد رونمایی از این 

نرم افزار باشیم.

بازگشت اموال شهرداری
زاکانی با اشاره به اینکه ما ۲۰هزار میلیارد تومان اموال شهرداری 
را بازگرداندیم، گفت: »بخشی از فساد مربوط به قسمتی است که 
مال ما را برده اند و مســیری را دنبال می کنیم که اموال خودمان 
را بازگردانیم. از ۴۸مشارکت انجام شده در گذشته، ۴۷مشارکت 
منجر به شکســت شــده اســت و ما به دنبال بازپس گیری این 
اموال هستیم. امروز در موقعیت بســیار خوبی هستیم و یکی از 
پرونده های ما ارزشــی برابر با نیمی از بودجه امسال شهر تهران 

دارد.«
شهردار در پاســخ به امکان مراوده با شــهرداری های نیویورک 
و لس آنجلــس گفت: »ما محدودیتــی برای مــراوده و رایزنی با 
شــهرهایی مانند نیویورک و لس آنجلس نداریم که مشــکلاتی 
مشابه تهران دارند، اما شرط آن مواجهه منطقی، درست و عادلانه 
با موضوع است، شهرداری یک نهاد خدماتی و اجتماعی به شمار 
می رود و نهاد سیاسی نیســت. روزی که آمریکا ما را تحریم کرد 
شرکت نیسان در ایران بود و شهردار نیویورک نیسان را تهدید کرد 
و این شرکت از ایران رفت؛ این محدودیت ها از سمت آمریکا اعمال 
می شود. ما خواهرخواندگی خودمان را با شهرهای مختلف داریم 
و محدودیتی نداریم، اما شرط آن مواجهه غیرسیاسی، منطقی و 

درست است.«

خرید در بورس به نفع شهرداری 
زاکانی با تأکید بر اینکه ما با چشم باز حرکت می کنیم و می توانیم 
بگوییم که دقیقا تا پایان سال به کجا خواهیم رسید، گفت: »۲ملک 
برای نخستین بار در بورس عرضه شد. ما در بورس ۲۵ تا ۳۰درصد 
به نفع شهرداری خریداری می کنیم و امکانات را همچون میلگرد 
و سیمان از این محل می خریم و فروش را نیز در همین فضا دنبال 
می کنیم و ماه ها برای این امــر تلاش کردیم. یک مجموعه، ملک 

ما را بلافاصله پس از عرضه در بورس مصادره کرد. ســال گذشته 
موفقیت چشــمگیری در دادگاه و مراجع قضایی داشــتیم؛ اگر 
اینگونه باشد، آسیب پذیری ایجاد می شــود که اموال را بردارند و 

کنترلی روی آن نداشته باشیم.«

شرکت کنترل ترافیک 
شهردار درباره نظارت بر ترافیک شــهری گفت: »شرکت کنترل 
ترافیک یک شرکت بزرگ اســت و بخش نگهداری از فیبر و همه 
دوربین ها را به او سپرده بودند؛ لذا با کمبود دوربین و اختلال مواجه 
بود و با توجه به اینکه در خردادماه سال قبل شرکت کنترل ترافیک 
و فاوا آسیب دید، طرحی نو و توســعه خطوط فیبر نوری را درنظر 
گرفتیم و اینترنت ارزان، پایدار و پرســرعت را دنبال کردیم که در 
این راستا جلساتی برگزار شد. ۱۸۰۰کیلومتر فیبر در شهر وجود 
دارد. سعی می کنیم سرمایه ها را دور نریزیم؛ از این رو یک شرکت 
را انتخاب کردیم که زیرســاخت های سخت افزاری را به آن بخش 
منتقل  کنیم تا تصویر خام را در اختیار شرکت کنترل ترافیک قرار 
دهد. ما کار قانونی و درستی کردیم و شــرکت کنترل ترافیک نه 

ادغام و نه منحل می شود، بلکه قوی تر خواهد شد.

فعال در عرصه های فرهنگی
زاکانی گفت: »درخصوص نمایشگاه کتاب به دنبال این بودیم که 
این نمایشگاه در شهر آفتاب برگزار شود، اما جمع بندی نهایی این 
بود که در مصلی برگزار شود. برنامه ریزی ما در حوزه فرهنگی جدی 
است که مقدمات آن در سال گذشته انجام شد و امیدواریم در ادامه 
بتوانیم از طریق ۵۲جشنواره آرمان که ۴مورد آن انجام شده، تنوع 
فعالیت های فرهنگی تهران را در ذائقه های مختلف داشته باشیم.« 
او با اشاره به موضوع حجاب گفت: »حجاب موضوع شرعی و قانونی 
است و سلیقه ای نیست. موضوع حجاب فردی نبوده، بلکه اجتماعی 
اســت و وقتی بحث از موضوعات اجتماعی و حریم دیگران است، 
پاسداشت این حریم بســیار اهمیت دارد. ما موضوع حجاب را از 
۸ ماه پیش آغاز کردیم و مربوط به چند وقت اخیر نیســت و پیش 
از اتفاقات سال قبل، این برنامه ریزی ها انجام شده بود. موضوع هم 
جنبه تبیینی، هم تشویقی، هم اطلاع رسانی و هم تذکری دارد و 
هم مبتنی بر چارچوب های قانونی است. بر این اساس ماه هاست 
که در حال کار هستیم و معتقدیم امر اعمالی است نه اعلامی؛ در 
بیش از ۷۶ ایستگاه مترو خدمات ایجابی ارائه می شد که بخشی از 
کلیپ ها در این خصوص منتشر شد. معتقدیم بسیاری از افرادی که 
رعایت نمی کنند اطلاعاتی ندارند و اگر خدمت به آنها ارائه کنیم 
شرایط جدیدی را تجربه خواهند کرد. این در مواجهه های ما بسیار 
شفاف بوده و درصد زیادی از این افراد، موارد را رعایت و استقبال 
کردند.« شــهردار درباره رعایت حریم بانوان در مترو افزود: »در 
مراکز عمومی که ما خدمات ارائه می دهیم رعایت حجاب ضروری 
است؛ جداسازی بخش بانوان و آقایان احترام به حریم بانوان است. 
۴۳رام قطار دی سی داریم و ۷واگن از هم جداست. ۱۲۹رام قطار 
ای سی داریم که واگن های جدا دارند. در این قطارها ۲واگن برای 
بانوان جدا شده است و افتخار داریم که به بانوان خدمات ارائه دهیم. 
در خارج از کشور از این الگو استفاده می کنند، اما عده ای می گویند 
ما از این روال دست برداریم. این حریمی که ایجادشده پرده نیست 
و یک حفاظ استیلی با نقش و نگار است. ۴۳رام دی سی به حفاظ 
نیاز ندارند، اما ۱۲۹رام قطار  ای ســی به این حفاظ نیاز داشتند تا 
آقایان وارد واگن بانوان نشوند و مزاحمتی را شاهد نباشیم که این 
موضوع از درخواست های بانوان بوده است. حجاب موضوعی مبنایی 
اســت و زمینه آن را پیش از این ایجاد کرده بودیم تا هوشمندانه 
مســیر را دنبال کنیم و تمام مجموعه را بسیج کردیم که به مردم 

خدمات رسانی کنیم.«

فعال شدن مجموعه های ورزشی 
زاکانی با بیــان اینکه عمده امکانات ورزشــی تهــران در اختیار 
شــهرداری اســت، گفت: »بالغ بر ۵۰ مجموعه ورزشی تعطیل را 
مجددا فعال کردیم و به شدت به دنبال توســعه فضاهای ورزشی 
هستیم؛ یکی از حرکت های جدی ما برای رشد در متن جامعه ناظر 
به ۵۲جشنواره در حوزه ورزش است که آن را دنبال کردیم و سال 
گذشته مسابقات قهرمان شــهر را در ۱۶رشته با رقابت ۶۳۰هزار 
نفر داشتیم که خروجی های این مسابقات در سایر استان ها رقابت 
می کنند تا قهرمان ایران مشخص شــود. از نکات قابل توجه این 
مســابقات برابری فرصت بود؛ به طوری که مثلا در  دوی سرعت 
یک کودک کار به رتبه اول رســیده بود. مجموعه های الزهرا)س( 
سوله های بحران هستند و ظرفیت اضافی ســوله های بحران در 
اختیار بانوان قرار می گیرد؛ به طوری کــه اصل ماجرا برای بحران 
استفاده می شود. در توســعه ۱۰۰میدان میوه و تره بار به یک ایده 
جدیدی رسیدیم که براساس آن زیر زمین ۲ تا ۳ طبقه مجموعه و 
امکانات ورزشی قرار دهیم و جنبه خدمت ترکیبی را دنبال کنیم. 
می خواهیم برای هر منطقه نیز مجموعه هایی مانند مدارس فوتبال 
و خانه کشتی داشته باشیم. نخستین تفاهم را با فدراسیون کشتی 
انجام دادیم که مشارکت در ۵مجموعه با آنهاست. درباره ۲مجموعه 
ورزشی برای پرسپولیس و اســتقلال این را با وزارت ورزش تفاهم 

کردیم و تفاهم دیگری هم درباره ورزشگاه تختی داشتیم.

در شهرداری شبکه فساد نداریم
شهردار تهران با اشاره به دستور رئیس جمهور در رابطه با کودکان 
کار، معتــادان متجاهــر و خانواده های نیازمند بــه کمک گفت: 
»رئیس جمهور تأکیدات ویژه داشت و آقای بهادری جهرمی کار را 
دنبال می کنند. ما نیز دست در دست سایر نهادها خواهیم گذاشت. 
به عنوان نماینده رئیس جمهور مسئله را دنبال کردیم.« زاکانی با 
بیان اینکه شبکه فساد نداریم، گفت: »تخلفات چند نفر مطرح بوده 
که خودمان کشف و برخورد و به مراجع قضایی نیز معرفی کردیم 
تا برخورد شــود؛ به هیچ عنوان کوچک ترین خطا را نمی پذیریم و 
صیانت از خود و اطرافیان را به کارکنان توصیه می کنیم. ۲ یا ۳نفر 
از افراد خطاهایی داشتند که خودمان برخورد کردیم و این اقدام را 

افتخاری برای خود می دانیم.«

روایت  شهردار تهران از رها شدن پروژه های عمرانی در مدیریت شهری گذشته

شــبکه فســاد نداریم؛تخلفات چنــد نفر مطرح بــوده که 
خودمان کشــف و برخورد و به مراجع قضایی نیز معرفی 
کردیم تا برخورد شود. به هیچ عنوان کوچک ترین خطا 
را نمی پذیریم و صیانت از خــود و اطرافیان را به کارکنان 
توصیه می کنیــم. 2 یا 3نفــر از افراد خطاهایی داشــتند 
که خودمان برخورد کردیم و این اقدام را افتخاری برای 

خود می دانیم

تکمیل و بهره برداری از متروی پرند در نیمه اول سال 
خط پرند ۶۵درصد پیشرفت فیزیکی ایستگاهی و ۸۵درصد پیشرفت ساختمانی دارد و تأخیری که در واگذاری زمین پیش 
آمده، خارج از حوزه وظایف و اختیارات شــرکت متروی تهران و پیمانکار بود. در همین رابطه جلسه ای با حضور شهرداری 
تهران، وزارت راه و معاون اجرایی ریاست جمهور برگزار شد و انتظار می رود با حل شدن مشکل زمین، امسال مردم شهر جدید 
پرند بتوانند از این خط استفاده کنند. در نشست خبری، شهردار تهران در پاسخ به سؤال روزنامه همشهری، پیرامون آخرین 
وضعیت پروژه متروی تهران - پرند، با اعلام این خبر که گره از کار این پروژه باز شده است، در این رابطه گفت: »متروی پرند یک 
امر سه جانبه بین شهرداری تهران، وزارت راه وشهرسازی و همچنین قرارگاه خاتم الانبیا به عنوان پیمانکار این پروژه است. قرار 
بود وزارت راه منابع مالی موردنیاز پروژه را تامین کند و ما پشتیبانی فنی را اجرا کنیم و قرارگاه هم مجری طرح باشد. در این 
میان موضوعاتی پیش آمد که 2هفته پیش در حاشیه هیأت دولت جلسه ای بین بنده، استاندار، معاون اجرایی رئیس جمهور و 
وزیر راه برگزار شد که همانجا استاندار تهران مسئولیت کار را برعهده گرفتند تا موضوع را تعیین تکلیف کنند و امیدواریم در 
نیمه اول امسال افتتاح متروی پرند انجام شود. تأخیر چند ماهه که شاهد آن هستیم به دلیل تامین نشدن زمین روی داده است.«

مکث

وقتی به شهرداری  آمدیم با یک مجموعه مواجه شدیم 
که اولا 2سال و نیم در تنش مالی قرار داشت و حتی برای 
پرداخت حقوق قرض گرفته بود، اما اکنون بدهی شــهر 
را اهــرم تحــول می دانیــم و می توانیــم به میزان تســویه 
بدهی از بانک ها تســهیلات بگیریم. بــرای تأمین منابع 
در شــهرداری ابتدا از انضباط مالی شروع کردیم. اقدام 
اول ما خارج شدن از تنش مالی به واسطه انضباط مالی 

و تبدیل ۱2۰۰ حساب به خزانه واحد بود

حاشیه های یک نشست 
خبری

دیروز نشست خبری شهردار تهران که قرار بود 
بهمن سال گذشــته برگزار شود، با تأخیر حدود 
۳ ماه و اندی در سالن آمفی تئاتر کوشک باغ هنر 
اراضی عباس آباد با حضور خبرنگاران و اصحاب 
رسانه های داخلی و خارجی برگزار شد؛ نشستی 

از جنس پرسش و پاسخ.
  قبل از شروع جلسه و ورود علیرضا زاکانی به 
داخل ســالن، رقابت عجیبی میان خبرنگاران 
برای قرار دادن میکروفن روی میز ایجاد شــده 
بود. هر کسی تلاش می کرد بهترین نقطه را برای 
میکروفن انتخاب کند تا لوگوی رســانه اش در 
تصویر دیده شود. نمایندگان رسانه های داخلی 
و خارجی در یک مبارزه تنگاتنگ موفق شــدند 
حــدود ۳۵میکروفن رنگارنــگ را روی این میز 

کوچک کنار هم قرار دهند.
  بیش از ۳۰عکاس وظیفه ثبت وقایع نشست را 
به عهده داشتند. تصویربرداران هم در این نشست 
حضور گسترده ای داشتند و علاوه بر کسانی که 
با دستگاه های کوچک موسوم به اوزمو و موبایل 
فیلم می گرفتند، حــدود ۲۱دوربین روی پایه، 

چیده شده بودند.
  خبرنگار ســی بی اس آمریکا پشــت تریبون 
پرســش خــود را یک بار بــه  زبان انگلیســی 
و بعد دوباره به فارســی مطرح کــرد. خبرنگار 
اسپوتنیک روســیه پس از اینکه سؤال مربوط 
به ســاختمان های ناایمن تهران را مطرح کرد، 
خواســتار پیگیری طرح ترافیــک خبرنگاران 
خارجی شد که شــهردار تهران هم قول داد به 

موضوع رسیدگی کند.
  خبرنگاران بابت تأخیر در برگزاری نشســت 
خبری گلایه کردند و شــهردار تهران هم گفت 
که روابط عمومی تصمیم گرفت این نشست پس 
از گذشت ۲۰ ماه از عمر شهرداری در این دوره، 

برگزار شود.
  براســاس لیســت تهیه شده توســط مرکز 
ارتباطــات شــهرداری تهــران، نــام خبرنگار 
همشهری برای طرح سؤال در ردیف های پایانی 
یعنی پس از ۲۰ تا ۲۵خبرنگار ثبت شده بود. تا 
بعد از آنها نوبت به خبرنگار بزرگ ترین رســانه 

مطبوعاتی کشور برسد.

زینب زینال زاده؛ روزنامه نگار خبر

لزوم کاهش مصرف پلاستیک
حســین نظری، معــاون خدمات شــهری 
شــهرداری تهــران: مصوبه ای که شــورای 
اسلامی شــهر تهران به شــهرداری تهران 
ابــلاغ کــرده، به معنــای حذف پلاســتیک 
نیســت بلکه رویکــرد ما کاهــش و تغییر 
الگوی مصــرف اســت. یقیــن بدانیــد که 
هر چــه مصــرف کیســه ها و محصــولات 
یکبارمصــرف پلاســتیکی کاهــش یابــد 

موفقیت ما بیشتر نمود خواهد داشت.

اولویت تکمیل خطوط
سیدجعفر تشکری هاشمی، عضو شورای 
شــهر تهران گفت: اولویت شــورای شــهر 
تهران تکمیــل خطوط ۶ و ۷ مترو اســت. 
فعلا اولویت شــورای شــهر تهران تکمیل 
خطــوط ۶ و ۷ متــرو اســت و اگر در ســال 
آینــده هــم نقصــی در خطــوط هفت گانه 
داشــته باشــیم، بــاز اولویتمــان تکمیــل 

همین خطوط است. 

بررسی ایمنی پاساژ شانزليزه
سیدمحمد موسوی، شــهردار منطقه۱۱: 
کمیته ایمنــی پاســاژ شــانزليزه )قائــم( با 
حضور تعدادی از مالکان و اعضای هیأت 
مدیره در ناحیه یک برگزار شد و نماینده 
سازمان آتش نشانی و معاون شهرسازی 
منطقه، نکات مهمــی  درخصوص نقص 
ایمنی را به مالکان اعلام کردند. طی این 
نشست توافقات با مالکان  تنظیم شد و 

به امضای حاضران رسید.

مدیرکل سلامت شــهرداری تهران از 
اختصــاص اقامتــگاه بــرای فرزندان 
پروانه ای و والدین آنان که از شهرستان 
برای پیگیــری درمان بیمــار خود به 
تهران مراجعه می کنند، خبر داد.حمید 
صاحب با اعلام این خبر گفت: هم اکنون 
۱۰۵۰بیمار پروانه ای در کشور شناسایی 
شــده اند که از این تعداد ۱۲۰بیمار در 

استان تهران سکونت دارند.

۱2۰
بیمار

مهــدی وحــدت کار، مدیرعامــل ســازمان 
تاکســیرانی شــهر تهــران بــا بیــان اینکــه 
حداکثــر افزایــش نــرخ کرایــه تاکســی 
براســاس مصوبه شــورای اســلامی شــهر 
تهــران ۶۰درصــد اســت، گفــت: »قاعــده 
ما ایــن بوده کــه طبق مصوبه شــورا عمل 
شــود اما  تا زمانی کــه ابلاغیــه را دریافت 
نکنیــم، نمی توانیــم برچســب نرخ نامــه 

چاپ کنیم .«

۶۰
درصد

محمدامین سالاری پور، شهردار منطقه۱۴ 
با اشــاره بــه برنامه هــای هفته ســلامت، 
گفت: »حدود ۴۰۰بانوی منطقه و اعضای 
کانــون مادرانــه محــلات از مشــاوره های 
پزشــکی، دیابــت، روانشناســی، معاینه و 
تســت قند خــون و فشــار خون، مشــاوره 
تغذیه و طب سنتی، دندانپزشکی و ده ها 
عنــوان خدمات ســلامت دیگــر باحضور 
گروه های جهادی و متخصص به صورت 

رایگان بهره مند شدند.«

۴۰۰
نفر

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار
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